



UNIUNEA EUROPEANĂ



GUVERNUL ROMÂNIEI
MINISTERUL MUNCII, FAMILIEI ȘI
PROTECȚIEI SOCIALE
AMPOSDRU



Fondul Social European
POSDRU 2007-2013



Instrumente Structurale
2007-2013



MINISTERUL
EDUCAȚIEI
CERCETĂRII
TINERETULUI
ȘI SPORTULUI

OIPOSDRU



ACADEMIA ROMÂNĂ

Investește în oameni!

Proiect cofinanțat din Fondul Social European prin Programul Operațional Sectorial pentru Dezvoltarea Resurselor Umane 2007 – 2013

Axa prioritară 1 „Educația și formarea profesională în sprijinul creșterii economice și dezvoltării societății bazate pe cunoaștere”

Domeniul major de intervenție 1.5 „Programe doctorale și postdoctorale în sprijinul cercetării”

Titlul proiectului: „Științele socio-umaniste în contextul evoluției globalizate – dezvoltarea și implementarea programului de studii și cercetare postdoctorale”

Contract: POSDRU 89/1.5/S/61104

Beneficiar: Academia Română

Beneficiar Partener Principal

Academia Română – École des Hautes Études en Sciences Sociales, Paris

Temă

Sud-estul Europei între Imperii la națiuni (epocile bizantină și otomană)

Această temă generală pune în centru ca spațiu geografic de referință Sud-Estul Europei (noțiune ce acoperă Peninsula Balcanică și spațiul românesc) în toată complexitatea sa, și se declină în trei domenii principale.

1. Europa de Sud-Est în perioada bizantină

Istorie și civilizație în vremea dezintegrării treptate a cadrului imperial bizantin și apariția unor noi realități lingvistice, culturale, etnice și politice în Sud-Estul european.

2. Sud-estul Europei în epoca otomană

Restaurarea cadrului imperial sub egida otomană. Strategii de integrare imperială (politice, economice, culturale), atitudinea autorităților otomane față de supușii creștini, statutul Bisericii creștine în cadrul unui imperiu musulman, participarea diferitelor grupuri etnice la programul statal otoman.

3. Originile "chestiunii orientale"

Implicarea puterilor occidentale în spațiul sud-est european în Evul Mediu și în zorii epocii moderne, sub toate formele sale: cruciade, proto-colonialismul republicilor italiene sau colonialismul monarhiilor naționale, având drept scop dominația spațiului bizantin și ulterior otoman.

În acest cadru istorico-geografic, se va acorda prioritate următoarelor teme corelate :

- chestiunea puterii, înțeleasă atât sub aspectul său ideologic, cât și în aspectele sale pragmatice (forme de dominație, de colaborare sau de rezistență)



UNIUNEA EUROPEANĂ



GUVERNUL ROMÂNIEI
MINISTERUL MUNCII, FAMILIEI ȘI
PROTECȚIEI SOCIALE
AMPOSDRU



Fondul Social European
POSDRU 2007-2013



Instrumente Structurale
2007-2013



MINISTERUL
EDUCAȚIEI
CERCETĂRII
TINERETULUI
ȘI SPORTULUI

OIPOSDRU



ACADEMIA ROMÂNĂ

- chestiunea religioasă în toate formele sale: ca factor legitimant al structurilor imperiale, ca formă de identitate etnică, implantarea și proeminența politică a islamului în Balcani, statutul creștinilor într-un imperiu musulman, raporturile inter-religioase etc.)
- chestiunile identitare (grupuri sociale, comunități, grupuri etnice), precum și fenomenele de alteritate
- problemele economice, legate de fundamentele materiale ale formelor de dominație

Complexitatea tematică propusă se pretează metodologic la o abordare interdisciplinară. Prin urmare, în plus față de identificarea foarte precisă a unui corpus documentar de referință (arhive, surse narrative, iconografice etc), precum și în funcție de specificitatea fiecărui proiect, candidații sunt încurajați să pună în aplicare o metodologie modernă, care să adauge unei abordări pur istorice și interogații de natură antropologică, geografică, lingvistică și așa mai departe.

Le Sud-est européen entre Empires et nations (époques byzantine et ottomane)

Ce thème général met au centre comme espace géographique de référence le Sud-est européen (notion qui recouvre la Péninsule balkanique et l'espace roumain) dans toute sa complexité, et se décline selon trois domaines principaux.

1. Le Sud-est européen à l'époque byzantine

Histoire et civilisation à l'époque de la désintégration progressive du cadre impérial byzantin et de l'émergence des nouvelles réalités linguistiques, culturelles, ethniques et politiques du Sud-est européen.

2. Le Sud-est européen à l'époque ottomane

La restauration du cadre impérial sous l'égide des Ottomans. Stratégies d'intégration impériales (politiques, écono-miques, culturelles), l'attitude des autorités ottomanes envers les sujets chrétiens, le statut de l'Église chrétienne dans le cadre d'un empire musulman, la participation des diverses ethnies au programme étatique ottoman.

3. Aux origines de la "question orientale"

L'implication des puissances occidentales dans l'espace sud-est européen au Moyen Age et au début de l'époque moderne, sous toutes ses formes : les croisades, le proto-colonialisme des républiques italiennes ou le colonialisme des monarchies nationales ayant comme but la domination de l'espace byzantin puis ottoman.

Dans ce cadre historico-géographique, seront privilégiés comme thèmes corrélés :

- la question du pouvoir, appréhendée tant selon son aspect idéologique, que dans ses aspects pragmatiques (formes de domination, de ralliement et de résistance)
- la question de la religion, dans tous ses états : comme facteurs légitimateurs des structures impériales, comme formes identitaires des ethnies, l'implantation et la prééminence politique de l'Islam dans les Balkans, le statut des chrétiens dans un empire musulman, les rapports inter-religieux etc.)
- les questions identitaires (des groupes sociaux, des communautés, des ethnies) et les phénomènes d'altérité
- les questions économiques, touchant aux fondements matériels des formes de domination



UNIUNEA EUROPEANĂ



GUVERNUL ROMÂNIEI
MINISTERUL MUNCII, FAMILIEI ȘI
PROTECȚIEI SOCIALE
AMPOSDRU



Fondul Social European
POSDRU 2007-2013



Instrumente Structurale
2007-2013



MINISTERUL
EDUCAȚIEI
CERCETĂRII
TINERETULUI
ȘI SPORTULUI

OIPOSDRU



ACADEMIA ROMÂNĂ

La complexité thématique proposée prête méthodologiquement à une approche interdisciplinaire. C'est pourquoi outre l'identification très précise d'un corpus documentaire de référence (archives, sources narratives, iconographiques etc), et selon la particularité de chaque projet, les candidats sont encouragés à la mise en oeuvre d'une méthodologie moderne, alliant à une approche purement historique les questionnements de nature anthropologique, géographique, linguistique etc.

South-Eastern Europe between Empires and Nations (Byzantine and Ottoman Eras)

This general theme is situating at the centre as geographical space of reference the South-Eastern Europe (which shall be understood as the Balkan peninsula *and* the Romanian space) in all its complexity. It may be subdivided in three main areas.

1. The South-Eastern Europe in the Byzantine period

History and Civilization at the time of the gradual disintegration of the Byzantine imperial framework and the emergence of new linguistic, cultural, ethnical and political realities in South-Eastern Europe.

2. The South-Eastern Europe during the Ottoman era

The restoration of the imperial framework under the aegis of the Ottomans. Various strategies of imperial integration (political, economic, cultural), the authorities' attitude towards the Ottoman Christian subjects, the status of the Christian Church as part of a Muslim empire, the participation of various ethnic groups in the Ottoman state program.

3. The origins of the "Eastern Question"

The involvement of the Western powers in the South-eastern European area during the medieval and early modern times, in various forms: the Crusades, the Italian republics' proto-colonialism or national monarchies' colonialism with the purpose to dominate the Byzantine and thereafter the Ottoman space.

In this historical-geographical context, priority will be given as interrelated themes to :

- The question of power, understood in its ideological aspect, as well as in its pragmatic aspects (forms of domination, collaboration, resistance)
- The question of religion in all its forms: as legitimate factor of the imperial structures, as forms of ethnic identity, the establishment and the political preeminence of Islam in the Balkans, the status of Christians in a Muslim empire, the inter-religious relations etc..)
- The questions of identity (of the social groups, of the communities, ethnicity) and the phenomena of alterity
- Economic issues, affecting the foundations of material forms of domination

The proposed thematic complexity lends methodologically to an interdisciplinary approach. As a consequence, besides the precise identification of a documentary body of evidence (archives, narrative sources, iconography etc.) and respecting the uniqueness of each project, the applicants are encouraged to implement a modern methodology, combining a purely historical approach with interrogations from the anthropological, geographical, or linguistic field.